
DE- CE " AM RĂMAS " 
DI RECTOR? 

1 .  Oare "am rămas" sau am fost ... "reţinut" pe postu l  
directorial? Greu, foarte greu de dat  u n  răspuns t ranşant! 
Tn  vălmăşagul  ce a urmat în zilele de după revoluţie, întregul 
personal al teatrului  a simţit nevoia, mai mult instinctiv_. de 
a se aduna, de a se_ solidariza în  vederea viitoarelor eve
nimente. A fost teama de necunoscut? I nstinctu l  de apăra
re? Sau dezăgăzuirea sentimentelor umane de apropiere? Poa
te toate la u n.loc, p"te altceva ... 

Ei, bine, în -acele momente (era ziua a doua a Cră�iunului  
'89) am aduJlat colectivul teatru lui, ne-am sfătuit şi, fără 
'îndrumări ş i  indicaţii", am constituit consilii artistice pe cele 
două secţii - română şi maghiară, - un consiliu de conducere 
compus din acestea, plus reprezentanţii altor compartimente 
şi  an, căzut de acord ca, într-un termen rezonabil, fiecare 
colectiv artistic să-şi elaboreze, în şedinţe separate, programu l  
artistle pentru lunile imediat următoare, u rmînd ca  în cadrul  
consi l iu lu i  unic de conducere să-I definitivăm, armonizăm, 
completăm etc. şi să trecem la material izarea lui. Acesta a 
fost Îilceputul . . .  

Au urmat şedinţe, dezbateri, mu lte discuţii şi ne-am stabilit 
- de bine, de rău - un program de l ucru, în condiţiile con
l ucrării colegiale în cadrul  aceleiaşi instituţii. Dar chiar din 
acele zile au apărut şi primele "semne" (ca să nu le spun 
manifestări) ale suspiciunii şi neîncrederii din partea unor 
membri ai colectivu lu i  maghiar. ( Să fi fost consecinţa faptu lui 
că primele "ajutoare" din U ngaria, inclusiv - sau mai ales 
- cărţi ş i  reviste, sosiseră şi fuseseră d istribuite "celor ce 
au avut de suferit de pe urma Revoluţiei"? )  Tn şedinţe, în 
multe şedinţe ale colectivulu i  secţiei maghiare' ( la care a fost 
obligat tot personalul tehnic, administrativ şi auxiliar de na
ţionalitate maghiară, cu o pondere la acea dată de circa 
80%, chiar dacă activa la secţia română! ) ,  cu foarte dese 
consultări ale maghiarilor din conducerea C.J .F.S. N. şi a Mi
nisterulu i  Culturii, s-a "conturat" ideea separării totale a celor 
două colective pe întreaga structură. Cu demersuri la diferite 
nivele, cu dese deplasări în Ungaria şi cu "argumente" in
ventate, s-a încercat ca această "separare spre unire" ( ! ? )  să 
se 'facă "itt es most" (aici şi acu m ) !  Ca şi cum arta, inclusiv 
cea teatrală, ar fi factor de separare şi nu de unire, indiferent 
de limba în care se rosteşte!... 

Atît graba, cît ş i  argumentele invocate au aju ns să fie 
judecate ca suspecte de unele foruri, ca o "rampă de 
l ansare" a altor "revendicări'; considerî ndu-se că rezolvarea 
echitabil ă  şi  de durată a p roblemei este de competenta fac
torilor ce se vor constitui după alegerile libere din mai, în 
speţă fiind o atribuţie a guvernulu i  rezultat după 
acestea. 

Aparent, ,situaţia s-a l iniştit în privinţa teatrului ,  dar a 
i nceput calvaru l (coşmaru l )  directorului !  "Tirul" a fost în
dreptat împotriva mea, iri alte şedinţe ale componenţilor ma
ghiari ai coleţtivului  teatru l ui, "tir" condus de unii actori care 
au beneficiat - efectiv - de atenţia şi sprij inu l conducerii 
( şi nu le voi i nşira din motive de etică teatrală), "tir" care 
a cuprins toat� partitura calomniei, j igniri i  şi delaţiunii  (n ici 
pe acestea nu le voi consemna, din pudoare şi demnitate ) .  

Mai precizez doar c ă  o perioadă cînd "tirul concentrat" era 
la apogeu, directorul a l ipsit din motive de sănătate, fapt 
ce il fost şi el convertit in speculaţii. Dar am rămas . . .  

2 .  Toată această presiune, făcută prin mijloace deloc creş-
tineşti şi cu atît mai puţin ... patriotice, a determinat o reacţie 
demnă şi corectă a colectivului artistic român, care s-a văzut 
i n  postura de a i se da un d irector fără să fie consultat, la 
propunerea .,colegilor" maghiari! fncrederii lor le-am răspuns 
cu î ncrederea mea, exclusiv din dorinţa de a ne folosi reciproc 
experienţa şi  de a ne realiza dorinţa de a face teatru bun 
în  condiţii mai bune. Ne-am solidarizat pentru o cauza '1i 

nicidecum pentru o functie sau pentru un fotoliu! Intr-o 
atare atmosferă dl. ministru Andrei Pleşu a aminat (nu a o
prit ) rezolvarea chestiunii ("minima moralia' '? ) .  Şi am rămas . .. 

3 . . . .  pentru că actoru l este - poate - singurul om· care 
te poate ucide şi i nvia, înălţa şi coborî în momente succesive 
şi  cu aceeaşi candoare cu care îşi alintă propriul copi l .  Pentru 
că teatru l, mai mult decît fi lmul sau televiziunea, e capabil 
să transforme il uzia în viaţă şi viaţa în i luzie, graţie miracolu
lui talentului  şi arderii actorilor pentru o cl ipă din adevărul 
nostru. Pentru a fi părtaş la zămislirea cuvîntu lu i  rostit pe 
scenă, la adevăru l fundamental al acestu i  cuvint şi anume, 
că, dacă vrem să rămînem oameni, pasul d intre ridicol şi 
sublim il putem considerabil mări prin puterea raţiunii şi tăria 
credinţei, prin profunzimea sentimentelor potrivite cu dimen
siunea idealu lui. Pentru că am rezistat mai bine de patru 
an i cerşind bani sub dictatură ca teatrul  ( sau o părticică a 
lu i )  să poată supravieţui cu cît mai puţină atingere a demnităţii 
lui. Pentru că prevăd, sper, cred că rostul şi rol u l  tel!trului  
i ntr-o Românie liberă şi democrată consistă nu numai i n  re
dobi ndirea propriei şi deplinei dem nităţi, ci şi în redarea pres
tigiu lui spiritualităţii româneşti la dimensiunile umanului şi 
uman ităţii contemporane. Deci, am rămas . . .  

4 .  Dacă am rămas, nu înseamnă şi că uoi răm îne de dragul 
funcţiei. Cu atît mai mult, cu cît dl. Andrei Şerban, într-un 
interviu la TVR ( vineri, 8 iunie a.c . )  a rostit un adevăr care 
m-a i nfiorat şi pe care i l  purtam i n  mine nerostit: s-a instaurat, 
spunea domnia-sa, in teatru l nostru o stare de apatie, de in
disciplină şi de mulţumire de sine. E o stare paradoxală, spun 
eu, pentru că efectu l ,  logic, ar trebui să fie invers, după superba 
victorie asupra umil inţei ( şi)  spirituale la care am fost con
strînşi Ei, bine, dacă împreună cu acest minunat colectiv ar
ţistic (de ambele l imbi ) voi putea contribui la eradicarea aces
tei stări "cataleptice", după ştiinţă ŞI putinţă, atunci rămînerea 
"la post" mi se pare şi j ustificată şi cu sens. Dacă neputinţa 
sau neştiinţa îşi vor "arăta colţii", nu voi aştepta 
"sugestia" nimănui de "a părăsi corabia" ( care nu mai are 

dreptul să intre in deriuii') şi îmi voi relua "toiagul de 
apostol" al dăscăliei,tot atit de necesar şi de nobi l .  Nu de 
alta, dar cei 8 ani de directorat (acumulaţi i n  două etape 
distincte) m-ar face să roşesc in fata propriei conştiinţe. 
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